DOI:10.18572/1812-3805-2018-2-76-80

Дискуссия о порядке учреждения периодических изданий в ходе разработки проекта Устава о печати в 1905 году

Сопова Анастасия Петровна.

аспирант, ассистент кафедры теории и истории права факультета права Национального исследовательского университета «Высшая школа экономики» (НИУ ВШЭ) sopova2012@gmail.com

Статья посвящена разработке правил об учреждении периодических изданий в Российской империи в 1905 году. Проведен анализ действующего в начале XX века законодательства, предоставлявшего министру внутренних дел право принимать решение о выдаче разрешения на новое издание. На основе архивных материалов рассматривается дискуссия по этому вопросу в особом совещании под председательством Д.Ф. Кобеко. В статье подробно раскрывается точка зрения МВД, а также других министерств, государственных и общественных деятелей. Автор приходит к выводу, что вопрос об отмене разрешительного порядка учреждения газет и журналов имел принципиальное значение для установления в Российской империи свободы печати и вызвал гораздо больше споров, чем отмена предварительной цензуры.

Ключевые слова: свобода печати, права человека, цензура, явочный порядок, концессионный порядок, комиссия Кобеко.

Discussion on the Procedure for Establishment of Periodicals in the Course of the Development of the Press Law Bill in 1905

Sopova Anastasia I

Postgraduate Student, Teaching Assistant of the Department of Theory and History of Law of the Law Faculty of the National Research University Higher School of Economics (HSE)

The article considers drafting of new rules on the establishment of periodicals in Russian Empire in 1905 with an emphasis on archival materials and other sources. This paper analyzes legislation on the establishment of periodicals in the beginning of the XXth century, which had given to the Minister of Internal Affairs a right to issue a permit for a new periodical. The article focuses on the discussion about this question on the Special Conference for the Drafting of a New Statute on the Press, chaired by Kobeko D.F. Different opinions of advocates and opponents of the permitting procedure, including the point of view, supported by the Ministry of Internal Affairs, are considered. The author concludes that the problem of the permitting procedure for the establishment of magazines and newspapers and its abolishment was of principle importance for the press freedom in Russian Empire.

Keywords: press freedom, human rights, censorship, reporting procedure, concessionary procedure, Special Conference for the Drafting of a New Statute on the Press.